
هر چند آمار ابتلا، بستري و فوتي هاي روزانه 
كرونا ب�ه كمترين مي�زان خ�ود در ماه هاي 
گذش�ته رسيده اس�ت، ام�ا ب�ا شناس�ايي 
نخستين موارد ابتلا به اوميكرون در كشور 
خطر رش�د انفج�اري ابتلاها چن�دان دور 
نيس�ت. به خصوص اينكه با بازگش�ايي ها 
و كاه�ش آماره�اي كروناي�ي رعاي�ت 
ش�يوه نامه هاي بهداش�تي هم ب�ه كمترين 
ميزان خود رسيده اس�ت. طب�ق گزارش ها 
بر اس�اس آزمايش هاي انجام ش�ده حدود 
۵۰۰ بيمار به اوميكرون مبتلا شدند و تقريباً 
۲۷ درص�د از كل تس�ت هايي ك�ه در هفته 
گذش�ته انجام ش�ده مربوط ب�ه اوميكرون 
بوده و هش�دار مي دهد وقتي در عرض يك 
هفته تعداد مبتلايان به اين ويروس اينقدر 
افزايش يافته، مي تواند در چند هفته ديگر به 
پيك خودش برسد. بر اين اساس دبير كميته 
علمي كشوري كوويد۱۹ معتقد است باتوجه 
به شيوع اوميكرون در كش�ورهاي جهان و 
در كش�ورهاي اطراف از جمل�ه در بحرين و 
كويت، به نظر مي رسد كه در چند هفته آينده 
ش�اهد پيكي از اوميكرون در كشور باشيم. 

روز شمار ورود ويروس كوويد 19 به كشورمان به 
دو سال نزديك مي شود. دو سالي كه طي آن پنج 
پيك از كرونا را تجربه كرديم و چيزي نزديك به 
132 هزار نفر از هموطنانمان را از دست داديم. 
حالا در حالي كه در بازوي نزولي پيك پنجم قرار 
گرفته ايم و با كاهش آمارهاي كرونايي و رخت بر 
بستن رنگ قرمز از نقشه كرونايي كشور مواجهيم 
با پيدا شدن سر و كله سويه جديد اوميكرون كه 
نسبت به س��ويه هاي قبلي قدرت انتشار بسيار 
بيشتري دارد، موجب نگراني جدي كارشناسان 
و متخصصان بهداش��تي كشورمان شده است به 
گونه اي ك��ه پيش بيني مي ش��ود در هفته هاي 
آينده با پيك جديدي از كرونا با سويه اوميكرون 

مواجه باشيم. 
 ابت�لاي ۵۰۰ نفر ب�ه اوميك�رون در يك 

هفته 
حميدرضا جماعتي، دبير كميته علمي كشوري 
كوويد19 درباره تعداد مبتلاي��ان به اوميكرون 
مي گويد: » طبق گزارش ها بر اساس آزمايش هاي 
انجام شده حدود ۵۰۰ بيمار به اوميكرون مبتلا 
شدند و تقريباً 2۷ درصد از كل تست هايي كه در 
هفته گذشته انجام شده مربوط به اوميكرون بوده 
و هشدار مي دهد وقتي در عرض يك هفته تعداد 
مبتلايان به اين ويروس اينق��در افزايش يافته، 
مي تواند در چن��د هفته ديگر ب��ه پيك خودش 

برسد.«
وي معتقد است باتوجه به ش��يوع اوميكرون در 
كش��ورهاي جهان و در كش��ورهاي اطراف ما از 
جمله در بحرين و كويت  به نظر مي رس��د كه ما 
در چند هفته آينده ش��اهد پيكي از اوميكرون 
باش��يم.  جماعتي با تأكيد بر ل��زوم تزريق دوز 
سوم واكسن مي افزايد: » باتوجه به اينكه اكنون 

حدود 9ميليون نفر در كشور ما دوز سوم را تزريق 
كردند، نياز است كه ۴۰ تا ۵۰ ميليون نفر ديگر 
وارد تزريق دوز سوم ش��وند و حتماً دوز سوم را 
تزريق كنند. همچنين با توجه به اينكه ش��يوع 
اوميكرون در افراد جوان تر بيشتر است در افراد تا 
1۸ سال كساني كه دو دوز را تزريق كردند، حتماً 
دوز سوم را در افراد 12 تا 1۸ سال تزريق كنند.«

  لزوم واكسيناسيون كودكان 
دبير كميته علمي كش��وري كووي��د19 درباره 
واكسيناسيون سنين ۵ تا 11 سال هم مي گويد: » 
لزوم واكسيناس��يون در كودكان ۵ تا 11 س��ال 
به چند دليل مشخص ش��د؛ يكي اينكه در دنيا 
واكسيناس��يون عليه كرونا را روي اين س��نين 
انج��ام دادن��د، همچنين ب��ر اس��اس مطالعات 
كارايي واكسيناس��يون در اين سنين و ضرورت 
آن مش��خص ش��ده و عوارض بس��يار كمي هم 
داشته اس��ت. بنابراين با توجه به اينكه عوارض 
جدي نداشته، به نظر مي رسد اين واكسيناسيون 
مي تواند مؤثر باش��د. از س��وي ديگر با توجه به 
اينكه حدود 1۰ درصد جامعه ما در س��ن پنج تا 
11 سال هستند، خود واكسيناسيون اين افراد 
مي تواند از ايج��اد پيك و چرخ��ش ويروس در 

جامعه جلوگيري كند.«
به گفته وي ب��ا توجه ب��ه اوج اوميكروني كه در 
سنين كودكان بيش��تر ديده مي شود، در بحث 
بازگشايي مدارس هم انجام واكسيناسيون يكي 
از ضرورت هاس��ت، زيرا اگر مدارس باز شده اما 
كودكان واكسينه نباشند، مي تواند باعث به وجود 

آمدن بيماري در بين اطفال شود. 

جماعتي مي افزايد: » مطالعات كشورهاي ديگر 
هم نش��ان داده كه اطفال ح��دود 3۰ درصد بر 
اثر اوميكرون گرفتار ش��دند و يك سوم اينها در 
بيمارستان ها بستري شدند. با توجه به محدوديت 
تخت هاي  آي سي يو در كشور ما براي اطفال، اين 
موضوع يكي از مواردي است كه اگر مدارس باز 
شوند، اما واكسن در اين سنين تزريق نشود و اين 
افراد گرفتار شده و خدايي نكرده نياز به آي سي يو 
داشته باشند، در كل كشور مي تواند يك بحران را 
ايجاد كند. به همين دليل ضرورت واكسيناسيون 
پنج تا 11 سال باز هم مورد تأكيد كميته علمي 

قرار گرفت.«
جماعتي با اشاره به شيوع اوميكرون در كشور 
معتقد اس��ت: » پيش بيني ه��اي متخصصين 
اپيدميول��وژي و آمار و اعض��اي كميته علمي 
اين اس��ت كه طي دو س��ه هفته آينده با پيك 
اوميك��رون در كش��ور مواج��ه خواهيم ش��د. 
بنابراين به نظر نمي رسد كه بازگشايي مدارس 

و دانشگاه ها كار معقولي باش��د و بايد احتياط 
لازم را داشته باشيم.«

 واقعيت مواجهه با پيك اوميكرون در دو، 
سه هفته آينده 

پيام طبرسي، عضو كميته علمي كشوري مبارزه 
با كرونا با هشدار نس��بت به روند افزايشي سويه 
اوميكرون كرونا در كش��ور و اهميت تزريق دوز 
سوم واكسن معتقد است: » بايد فاصله بين دوز 
دوم و سوم واكسن را كاهش دهيم و به يك ماه 
برسانيم تا افراد زودتر بتوانند دوز سوم را تزريق 
كنند؛ زيرا شايد فرصتي تا موج اوميكرون نداشته 
باشيم.« وي نيز تأكيد مي كند: »اينكه مواردمان 
در دو، سه هفته آينده افزايش مي يابد، واقعيتي 
اس��ت كه ب��ا آن مواجهيم. اگ��ر وارد يك پيكي 
شويم كه وسعت زيادي داشته باشد، بايد قدرت 

تست مان افزايش يابد.«
عليرض��ا بيگل��ري، رئي��س انستيتوپاس��تور 
ايران هم با تأكيد بر اهميت تزريق دوز س��وم 
واكس��ن مي گويد: » اولين نكت��ه و يك اصل 
پذيرفته شده در كش��ورها اين است كه بعد از 
تزريق دو دوز واكس��ن عليه كرونا، دوز س��وم 
حتماً تكميل كننده اس��ت و احتم��ال ابتلا به 
بيم��اري را كاهش مي دهد و اگ��ر هم ابتلايي 
اتفاق افتاد، مسلماً عوارض بيماري بسيار كمتر 
خواهد بود. به همين دليل در درجه اول توصيه 
كميته علمي به هموطنان اين است كه در وهله 
اول در اولين فرصت طبق دس��تورالعمل هاي 
وزارت بهداشت، واكسن بوستر، يادآور يا دوز 

سوم خودشان را تزريق كنند.«
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اتمام عمليات عمراني تمامي ايستگاه هاي خط 6 و 7 مترو تا فروردين 1401
تجهيزات مترو بومي سازي مي شود

چند هفته فاصله تا پيك ششم با اوميكرون
لزوم تزريق همگاني دوز سوم واكسن كرونا بيشتر از پيش احساس مي شود

براي توسعه شبكه 

بيژن سوراني
ريلي شهر تهران   گزارش  2

نياز به تكميل۱۵۴ 
كيلومتر مترو و ساخت ۱3۷ ايستگاه است. هر 
چند بودجه اختصاص يافته در سال ۱۴۰۱براي 
توس�عه حمل و نقل عمومي ب�ه گفته رئيس 
شوراي ش�هر تهران كفاف س�اخت كمتر از 
۵۰متر مت�رو را مي دهد. ش�بكه مترويي در 
جابه جايي مس�افران درون ش�هري به شرط 
تكميل خطوط مي تواند بار ترافيك شهري را 
كاهش دهد و از آلودگي هوا بكاهد. شهرداري 
درصدد اس�ت با رايزني با نمايندگان مجلس 
بودج�ه س�اخت خط�وط مت�رو و تجهي�ز 
ايس�تگاه ها را افزايش دهد. ب�ه گفته رئيس 
كميسيون حمل و نقل و ترافيك شوراي شهر 
تهران، تجهيز كردن ايستگاه هاي خطوط 6 و 
۷ مترو در دس�تور كار ق�رار دارد. پله برقي، 
آسانس�ور، پس�ت برق و ريل س�وم از سوي 
توليد كنن�دگان داخ�ل تهي�ه مي ش�ود. 

  خرابي و توق��ف مترو در برخ��ي خطوط ريلي 
پايتخت از كمب��ود اعتب��ارات تخصص يافته و 
انبارهاي خال��ي مترو خبر مي دهد. مس��ئولان 
شهري و شوراهاي شهر به كمبود اعتبارات اذعان 
دارند، اما ش��هردار تهران اعلام كرده اس��ت كه 
 به رغم مشكل منابع مالي، با مديريت قابليت هاي 
داخل ش��هرداري بايد بتوانيم طي چهار س��ال 
خطوط مترو را تكميل كنيم. اين وعده شهردار 
تهران هر چند با بودجه اختصاص يافته براي سال 
آتي زياد همخواني ندارد، اما اين انتظار مي رود كه 
نمايندگان مجلس در اين حوزه بتوانند به كمك 
مديريت ش��هري آمده تا از تش��ديد بار ترافيك 
بكاهن��د. لازم اس��ت در اين زمين��ه از توليدات 
داخلي و شركت های دانش بنيان حمايت بيشتري 

صورت گيرد تا چرخ مترو لنگ نزند. 

 خطوط ناقص مترو تكميل مي شود
  هر چند سرعت جابه جايي مترو زياد است، اما 
در چند سال اخير از س��رعت توسعه و احداث 
مترو به دلي��ل كاهش اعتب��ارات حمل و نقل 
عمومي كاسته شده است. در اين زمينه ساخت 
خطوط 6 و ۷ مت��رو در دور چه��ارم مديريت 
شهري آغاز شد. در دوره پنجم تقريباً كار تعطيل 
شد، اما رئيس كميسيون عمران شوراي ششم 
ش��هر تهران از اتمام عملي��ات عمراني تمامي 
ايستگاه هاي خط 6 و ۷ مترو در فروردين 1۴۰1 
خبر داد. سيد مجتبي ش��فيعي، معاون حمل 
و نقل ترافيك ش��هرداري گفت: براي توس��عه 
ش��بكه ريلي ش��هر تهران نياز به تكميل1۵۴ 
كيلومتر و ساخت 13۷ ايس��تگاه داريم كه به 
شرط تأمين منابع مالي قابليت اجرا در حدود 

3/۵ سال را دارد. 
 سرعت كند احداث مترو و تكميل ايستگاه هاي 
آن سبب شده تا رس��انه ها اعلام كنند كه دولت 

ترمز مترو را كشيده اس��ت ! اما در دوره شش��م 
مديريت ش��هري يكي از اولويت هاي مسئولان 
در اين دوره توسعه و تكميل خطوط مترو ا اعلام 
شد. سيد هاش��م تش��كري، رئيس كميسيون 
حمل و نقل و ترافيك شوراي شهر تهران گفت: 
فعاليت عمران��ي تمامي ايس��تگاه هاي خطوط 
6 و ۷ مت��رو ت��ا فروردين س��ال 1۴۰1 به اتمام 
مي رسد. وي افزود: بعد از اتمام كارهاي عمراني 
بايد ايستگاه ها تجهيز شوند كه البته در بودجه 
در س��ال آينده براي اين ام��ر پيش بيني هايی 
انجام خواهد شد. جعفر تشكري هاشمي اظهار 
كرد: بودجه پيش��نهادي عدد بسيار كمي است 
و عملًا با اين بودجه نمي ت��وان كاري انجام داد، 
البته جلس��ه اي با تعدادي از نمايندگان مجلس 
داشتيم و برخي نمايندگان هم تأكيد داشتند كه 
بودجه در اين زمينه كم است، البته قرار است در 
كميسيون تلفيق مجلس اصلاحاتي در اين زمينه 

صورت گيرد.

  تجهيز ك�ردن ايس�تگاه هاي خط 6 و ۷ 
مترو به دست توليدكنندگان داخلي

در همين رابطه تأمين ۵۰ درصدي قطعات مترو 
با استفاده از توليدات بومي خبري بود كه چندي 
پيش مدير عامل ش��ركت بهره ب��رداري متروی 
تهران و حومه در جلسه ش��وراي شهر تهران بعد 
از حادثه برخورد دو قطار در خ��ط كرج - تهران 
اعلام كرد. مهدي شايسته اصل، مديرعامل مترو 
اعلام كرد: متروی تهران نياز به بازمهندسي دارد. 
چارچوب ها بايد اصلاح ش��ود. اگر اصلاح نشود، 
آس��يب ايجاد مي كند. تا 1۰۰ س��ال ديگر از اين 
تونل ها بايد بهره برداري كنيم. وظيفه ما اين است 
كه كيفيت بهره برداري از مترو را بيش��تر كنيم؛ 
هم اكنون 1۰۰ پله برقي در مترو نيازمند نوسازي 
است، اگر بازساري نشود، مشكل آفرين خواهد شد.  
اين مسئول گفته است كه به دنبال توليد داخلي 
واگن هستيم. در اين زمينه معاونت علمي رياست 
جمهوري نيز وعده هاي خوبي داشته است. وزارت 
راه هم اعلام كرده كه در اين مسير كمك مي كند 
و ۵۰ درصد قطارهاي مورد نيازمان از توليد بومي 
تأمين مي شود. در اين خصوص تشكر هاشمي نيز 
به تجهيز كردن ايستگاه هاي خط 6 و ۷ مترو اشاره 
كرد  و گفت: پله برقي، آسانسور، پست برق  و ريل 
سوم از سوي توليد كنندگان داخل تهيه مي شود 
و البته در بودجه س��ال آينده براي اين تجهيزات 

بودجه در نظر گرفته مي شود. 
بنابر اعلام معاون علمي و فناوري رئيس جمهوري 
قرارداد 1۰۵ واگن قطار ش��هري كه 11 رام قطار 
را شامل مي شود با ش��ركت بهره برداري مترو در 
حال تحقق اس��ت و قطارهاي جديد به زودي به 
ناوگان حمل و نقل ريلي مي پيوندد. سورنا ستاري 
افزود: قطعاً با ايجاد پيوندي كه ميان ظرفيت هاي 
فناورانه دانشگاه ها و نياز صنايع ايجاد شده است، 
فناوري ها به ويژه در بخش پيشرفته با كمك و توان 

شركت هاي دانش بنيان داخلي تأمين  مي شود. 

  معاون تبليغات و روابط عمومي سازمان عقيدتي انتظامي جمهوري 
اسلامي ايران از برگزاري بيست و شش��مين دوره مسابقات سراسري 
قرآن كريم انتظامي از سوم تا پنجم بهمن ماه سال جاري در رشته هاي 
قرائت تحقيق، ترتيل، اذان، حفظ كل، حف��ظ 2۰ جزء، 1۵ جزء، 1۰ 
جزء، ۵ جزء، درك و مفاهيم و نكات تفس��يري س��طح1و2 در مشهد 

مقدس و در جوار بارگاه ملكوتي حضرت رضا عليه السلام خبر داد. 
 پايتخت از ابتداي سال دو روز هواي پاك، 2۰3 روز هواي قابل قبول، 
۸3 روز هواي ناسالم براي گروه هاي حساس جامعه و شش روز هواي 
آلوده براي همه افراد داشته است. اين در حالي است كه تهران در مدت 
مشابه سال پيش 1۵ روز هواي پاك، 1۸2 روز هواي قابل قبول، ۸9 روز 
هواي ناسالم براي گروه هاي حساس جامعه و هشت روز آلوده براي همه 

افراد داشته است. 
 متخصص طب ايراني با اش��اره به علت س��رماخوردگي هاي مكرر 
يادآور ش��د: ابتلا به س��رماخوردگي به صورت طبيعي يك مكانيسم 
دفاعي طبيعي در بدن است و افرادي كه اصلًا سرما نمي خورند، ممكن 
است با مشكلاتي مواجه باش��ند، بنابراين ابتلا به سرماخوردگي براي 

بدن لازم است. 
 به گفته معاونت محيط زيست طبيعي سازمان حفاظت محيط زيست 
تالاب ميانكاله مانند ساير تالاب ها نياز به لايروبي دارد، اما برخي بر اين 
باورند كه بيماري در كف تالاب رس��وب كرده و با لايروبي اين بيماري 
مجدد تلفات سنگيني را بر جاي خواهد گذاش��ت. همچنين با وجود 
اعتبارات كم نمي توان سيستم فاضلاب منطقه و روستاها را حل كرد 
كه افراد اقدام به تخليه فاضلاب و سموم كشاورزي در تالاب مي كنند و 

همين امر ممكن است منجر به تلفات پرندگان شود. 

دست بسته وزارت بهداشت و درمان
 مقابل زير ميزي پزشكان!

زيرميزي و پزش��كان زيرميزي بگير از زخم هاي كهنه نظام س��لامت 
هستند. اين مس��ئله حتي با وجود اجراي طرح تحول سلامت و رشد 
12۰ تا 3۰۰ درصدي تعرفه هاي درم��ان باز هم التيام نيافت. بعدترها 
هم با توقف قطار طرح تحول و بالا رفتن انتظارات پزشكان از مزد درمان، 
زيرميزي نه فقط سرجايش باقي ماند، بلكه رشدي متناسب با انتظارات 
جديد جامعه پزشكي داش��ت! خلاصه اينكه در كنار فعاليت پزشكان 
پاكدستي كه التيام بخش دردهاي مردم هستند و پول برايشان اولويت 
نيس��ت و برخي هايش��ان حتي حاضرند بيماران بي بضاعت را رايگان 
درمان كنند، برخي از پزشكان هم تنها در صورتي در اتاق عمل حاضر 
مي شوند كه صفرهاي حسابشان را چك كنند ! در چنين شرايطي اقشار 
ثروتمند جامعه با پرداخت زير ميزي هايي كه گاهي به چند ده ميليون 
مي رسد، جراحان پنجه طلايي را بر بالين بيمارشان حاضر مي كنند، 
اما اقشار كم بضاعت جامعه با دس��تان خالي و درد و رنج بيماري تنها 
مي مانند. آنها يا بايد اين درد و رنج را به جان بخرند يا در بيمارستان هاي 
دولتي زير تيغ دانشجوياني بروند كه استاد حتي بر كارشان نظارت هم 
ندارد. مهر استاد در دست رزيندنت هاس��ت تا با آن طبابت و جراحي 
كنند. خود استاد هم در بخش خصوصي مشغول كار است. البته اصل 
دريافتي بيمارستان دولتي از بيماران هم به جيب استاد مي رود و سهم 
رزيدنت ها نهايتاً مبلغي بخور و نميري است كه از اين دستمزدها باقي 
مي ماند. حالا عليرضا رحيم نيا، مدير كل دفتر بازرسي، ارزيابي عملكرد 
و پاسخگويي به ش��كايات وزارت بهداش��ت با تأكيد بر اينكه دريافت 
هرگونه مبلغ اضافي و خارج از سيس��تم بيمارستان قابل قبول نيست، 
گفته است: » قطعاً وزارت بهداشت در صورت مواجهه با چنين مواردي 
برخورد خواهد كرد، اما از مردم هم توقع داريم براي جلوگيري از بروز 

چنين پديده اي ما را همراهي كنند.«
به گفته وي چنانچه مبلغي را به حس��اب ش��خص ديگري و خارج از 
سيس��تم بيمارس��تان واريز كنند عملًا در آينده هم نمي توانند از آن 
شخص شكايتي داش��ته باش��ند، چراكه آنها مي توانند ادعا كنند كه 

حساب به نام پزشك مربوطه نبوده است. 
اظهارات مدير كل دفتر بازرس��ي، ارزيابي عملكرد و پاس��خگويي به 
شكايات وزارت بهداشت در حالي است كه هيچ پزشك زير ميزي بگيري 
براي دريافت اين مبالغ خارج از تعرفه حس��اب شخصي خودش را به 
بيمار اعلام نمي كند. اين مس��ئله اي بديهي است كه در صورت اعلام 
حس��اب ش��خصي پزش��ك موضوع زير ميزي قابل رديابي است. هم 
اكنون راهكارهاي متعددي براي دريافت زير ميزي از س��وي پزشكان 
زيرميزي بگير اعمال مي شود. از جمله باز كردن حساب به نام منشي 
مطب يا يكي از اعضاي خانواده يا دوس��تان و آش��نايان براي دريافت 
زيرميزي و يا حتي در مواردي دريافت مبلغ زير ميزي به شكل نقدي و 

چك پول هايي كه گاهي براي حمل و نقلشان به چمدان نياز است. 
مدير كل دفتر بازرسي، ارزيابي عملكرد و پاسخگويي به شكايات وزارت 
بهداشت وقتي به مردم هش��دار مي دهد، چنانچه مبلغي را به حساب 
ش��خص ديگري و خارج از سيستم بيمارس��تان واريز كنند، عملًا در 
آينده هم نمي توانند از آن شخص شكايتي داشته باشند يا از راهكارهاي 
پزشكان زير ميزي بگير بي خبر است كه اين مسئله نقصي بزرگ براي 
يك مدير در بخش نظارت به شمار مي رود يا با علم به اين روش ها سخن 
مي گويد كه بايد راهكاري براي رديابي اين ماجرا ارائه دهد، در غير اين 
صورت عملًا پزشكان زير ميزي بگير به حال خود رها شده و دستشان 
براي زيرميزي گرفتن باز گذاشته شده است. نظارت بر عملكرد پزشكان 
و مبارزه با پديده زيرميزي زماني مي تواند اتفاق بيفتد كه راهكارهاي 
دريافت زيرميزي شناخته و مس��دود شود، در غير اين صورت عملًا به 

متخلفان چراغ سبز نشان داده شده است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

لبخندي زد و گفت دقت كرده اي نظرسنجي ها چقدر كارگشا 
و سازنده اند؟ 

تصميم سازان پرسشي را داخل پاكتي گذارده، در منازل مردم 
مي فرستند. مردم نيز در اين نظرسنجي ها مشاركت مي كنند؛ 

بي كم و كاست. . . بي تفاوت ها بي شعور تلقي مي شوند!
مهاجر بود و مقيم س�وئيس. اين را گفت تا ب�ه حرف مهم تري 
برسد؛ چيزي كه براي ايراني ها تصورش نيز سخت و باورنكردني 

است!
چند سال پيش از مردم پرسيدند كه با يارانه ماهانه ۲هزارو۵۰۰ 

فرانك سوئيس براي هر خانوار موافقيد؟
]اكنون فرانك سوئيس ۲۵هزار تومان است. به عبارتي يعني 

ماهانه حدود 6۰ ميليون تومان ناقابل![
فكر مي كنيد نظر مردم چه بود؟ بي�ش از 8۵ درصد مردم نظر 
مس�اعد نداش�تند؛ آن ۱۵ درصد باقيمانده مهاجراني بودند، 

همچو ما!
منطق روشني پشت اين ديدگاه بود؛ وقتي مي توانيم كار كنيم 

چرا بايد از دولت يارانه بگيريم؟!
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رتبه نخست منطقه اي ايران
 در حوزه سلول هاي بنيادي

رئيس پژوهش�گاه رويان گفت: ايران در حوزه سلول هاي بنيادي 
گام ه�اي مطل�وب و مثبتي را برداش�ته اس�ت و در س�لول هاي 
بني�ادي در مي�ان كش�ورهاي منطق�ه رتب�ه نخس�ت را دارد. 
عبدالحسين ش��اهوردي، رئيس پژوهش��گاه رويان اظهار كرد: بحث 
س��لول هاي بنيادي در كشور بس��يار مهم اس��ت. ما  انواع سلول هاي 
بنيادي را در كش��ور داريم و اين يك انقلاب بزرگي است كه امروز در 

دنيا مطرح است. 
وي افزود: اين علم منشأ بسياري از موضوعات علمي در دنيا است و به 

دنبال آن محصولات سلول هاي بنيادي شكل مي گيرد. 
رئيس پژوهش��گاه رويان افزود: خوشبختانه ايران در حوزه سلول هاي 
بنيادي گام هاي مطلوب و مثبتي را برداشته و تحقيقات آن در سطح 
جهاني منتشر شده است. اولين دوره اي كه توليد سلول هاي بنيادي در 

كشور صورت گرفت، ايران جزو 1۰ كشور توليد كننده در دنيا بود. 
وي افزود: ايران در باب سلول هاي بنيادي در ميان كشورهاي منطقه 
رتبه نخست را دارا اس��ت، اين در حالي است كه برخي كشورها مانند 

تركيه و عربستان و قطر نيز فعاليت هايي داشته اند. 
شاهوردي تأكيد كرد: با تكيه بر سلول هاي بنيادي، بانك اين سلول ها 
در كشور شكل گرفته اس��ت كه از آن جمله مي توان به بانك خون بند 
ناف اشاره كرد.  وي ابراز كرد: اين بانك در درمان بسياري از سرطان ها 
اثرگذار است و مي تواند به راحتي س��رطان هاي خون و بسياري ديگر 
را درمان كند.  رئيس پژوهش��گاه رويان ادامه داد: اگر كشور ما در باب 
سلول هاي بنيادي س��رمايه گذاري نمي كرد، امروز براي هر واحد بايد 

3۰هزار دلار هزينه مي كرديم. 
وي گف��ت: در بان��ك خون بندن��اف 1۵۰ ه��زار نمونه وج��ود دارد و 
سرمايه گذاري شده است، بانك هاي ديگر هم در حال فعاليت هستند. 
شاهوردي به حوزه ناباروري نيز اشاره كرد و گفت: از دهه 6۰ ما تجربه 
خوبي را داريم، بحث بيماران نابارور مهم اس��ت و امروز علاوه بر آنكه 
بيماران خود را درمان مي كنيم به ديگر كشور ها نيز خدمات ناباروري 
ارائه مي دهيم.  وي عنوان كرد: حدود ۸۰ مركز ناباروري در كشور داريم 

كه در دهه 6۰ اين خدمات را شاهد نبوديم. 
 عمل پيوند سلول بنيادي قرنيه در مراكز درماني نيروهاي 

مسلح
عمل جراحي پيوند سلول بنيادي قرنيه براي نخستين مرتبه در سطح 
مراكز درماني نيروهاي مسلح كشور در بيمارستان بقيه الله الاعظم)عج( 

صورت گرفت. 
 سيدهاش��م درياباري، فوق تخصص پيوند قرنيه عضو هيئت علمي و 
استاديار دانشگاه در اين باره مي گويد: بيمار كودك 1۰ ساله اي بود كه 
به علت پاشيدن چسب آكواريوم دچار سوختگي شديد شيميايي در 
چشم راست و به دنبال آن از بين رفتن كامل سلول هاي بنيادي ليمبال 
ش��ده بود كه پس از اقدامات لازم در مرحله حاد ش��يميايي و استيبل 
شدن سطح چشم، پيوند سلول بنيادي براي ايش��ان انجام شد كه به 
لطف خداوند اين عم��ل جراحي با موفقيت همراه ب��ود. در اين عمل، 
سلول هاي بنيادي از چشم مقابل كه خوشبختانه سالم بود برداشته و به 

چشم آسيب ديده پيوند زده شد. 
گفتني است هم اكنون كمتر از 1۰مركز درماني در سراسر كشور توان 

انجام اين نوع پيوند را دارند. 

کبری فرشچی

محمدصادق فقفوري

دشواري در طرح تسهيل!
ش��وراي نگهبان  طرح »تس��هيل صدور مجوزهاي كس��ب و كار« را 
بازگرداند. گويا از نظر اين شورا، ش��ركت قضات در آزمون وكالت براي 
اخذ پروانه وكالت، همچنان امري غيرعادي و تبعيض آميز است!  چنين 
نظري به نظر ناراست می آيد و  نياز به استدلال خاص و توضيحات اضافي 
ندارد. واضح است تا زماني كه آزمون وكالت پابرجاست، مطابق بديهيات 
عدالت هر كس خواهان اشتغال به وكالت باشد، بايد در آزمون شركت 
كند. نانوشته پيداست كه معاف كردن گروهي )قضات( از آزمون به هر 
دليلي برخلاف عدالت، اجحاف آشكار در حق ساير شركت كنندگان در 
آزمون )خيل عظيم فارغ التحصيلان با انگيزه( و عين تبعيض ناروا است. 
از ادامه توضيح اين واضحات بگذريم، چون ظاهراً  با عقب و جلو كردن 
الفاظ و صحبت هاي به ظاهر حقوقي ولي نادرست، تصميمی گرفته شده 
است، اما اين تصميم دلسردكننده بر خلاف رويه شوراي نگهبان و مجمع 

تشخيص هم هست؛ ادامه مطلب را بخوانيد. 
آذرماه امسال، هيئت عالي نظارت بر سياست هاي كلي نظام به كارگيري 
بدون ش��ركت در آزمون و رقابت با س��اير داوطلبان »كارشناس بيمه 
كشاورزي« را كه داراي شش سال سابقه زراعي مستمر و متوالي است، 
خلاف بند دوم از سياست هاي كلي نظام اداري با موضوع عدالت محوري 
در جذب اعلام كرده اس��ت. ش��وراي نگهبان اي��ن اظهارنظر مجمع 
تشخيص را منطبق بر موازين منطقي و قانوني تشخيص داده و چهارم 
دي ماه عين متن آن را به مجلس شوراي اسلامي ابلاغ و به استناد آن 
طرح تعيين تكليف كارشناسان بيمه كش��اورزي را رد كرده و نيازمند 

اصلاح مجدد دانسته است. 
حالا در قضيه معافي��ت قضات از آزمون وكالت، نظر ش��وراي نگهبان 
متفاوت شده و بدون استناد به نظر هيئت عالي نظارت بر سياست هاي 
كلي نظام و حتي ب��دون توجه به تصريحات قانون اساس��ي در زمينه 
برابري در برخورداري از امكانات، رفع تبعيض هاي ناروا و ايجاد شغل 
براي همه، كل طرح تس��هيل را معلق كرده و انبوهي از مخاطبان اين 

قانون را سردرگم نگه داشته است. 
ظاهراً مجلس طرح تس��هيل را به هيئت عالي نظارت ارسال نكرده و 
مستقيماً آن را به شوراي نگهبان ارجاع داده  و در اين شورا هم با مخالفت 
دوباره مواجه شده اس��ت. راهكار قانوني برون رف��ت از اين وضعيت در 
دسترس است. مجلس مي تواند مصوبه خود را به هيئت عالي نظارت 
ارس��ال كند. طبق رويه اين هيئت كه مس��تند به سياست هاي كلي 
اس��ت و نيز با توجه به مطالبات جدي رهبر انق��لاب در رابطه با ايجاد 
فضاي عادلانه در دسترسي افراد به شغل، واضح مي نمايد كه قضات از 
آزمون وكالت معاف نخواهند شد و اين هيئت با توجه به نظرش درباره 
كارشناس بيمه كشاورزي  كه ش��رايطي عين قضيه معافيت قضات از 

آزمون وكالت دارد، مانع تبعيض در اعطاي پروانه وكالت خواهد شد. 
اين نكته را هم نبايد نانوش��ته گذاش��ت كه خ��ود قوه قضائيه براي به 
كار گيري قضات بازنشسته در شوراهاي حل اختلاف، احراز صلاحيت 
علمي مجدد قضات باسابقه هاي طولاني را لازم دانسته است و بدون اين 
احراز، اجازه اشتغال آنها را در خود مجموعه هاي قوه قضائيه نمي دهد، 
اما ش��وراي نگهبان بدون توجه به اين هم��ه، صلاحيت علمي قضات 
را مفروض دانس��ته و آنها را معاف از آزمون قلمداد مي كند. خب، اگر 
صلاحيت علمي قضات مفروض است، ش��ركت در آزمون وكالت چه 
مفسده اي دارد؟! صلاحيت دارند و با موفقيت در آزمون وكيل خواهند 

شد! پافشاري بر معافيت آزموني چه منطقي دارد؟
درموضوعات��ی اينچنينی كه ب��ا مطالبات عمومی در ارتباط اس��ت و 
جامعه حساسيت زيادی نسبت به آن نشان می دهد، پيش از اعلام نظر 
نهايی، بايد بازخوردهای اجتماعی را هم درنظر داشت. واردات خودرو 
و تس��هيل و عادلانه كردن ورود به كسب و كارها يك خواست عمومی 
است كه هم منطبق بر قانون اساسی و اسناد بالادستی است، هم نياز 
جامعه است؛ تصميم برخلاف خواست عمومی و نياز جامعه، اعتبارزدا 

و شبهه زا است.

س�هل ان�گاری كروناي�ی م�وج جديد 
را رق�م خواه�د زد. پايي�ن آم�دن 
آم�ار كرون�ا ب�ه معن�ای كوتاه آم�دن 
وي�روس كرون�ا نيس�ت. متخصص�ان 
بر تزري�ق دوز س�وم اتفاق نظ�ر دارند
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